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Svar på spørgsmål 320 (Alm. del): 28-04-2011
I brev af 31. marts 2011 har udvalget efter ønske fra Sophie Løhde (V) 
stillet mig følgende spørgsmål:

Spørgsmål 320:
”Ministeren bedes oplyse, hvad det vil koste at gennemføre Socialistisk 
Folkepartis forslag om, at alle studerende skal tilbydes ”samtale med 
rådgivning ved optagelse af studielån””.

Svar:
Der tilbydes i dag ikke personlig gældsrådgivning i forbindelse med optag 
af SU-lån. Ansøgningsprocessen er digital og foregår ofte i perioden op 
til studiestart, hvor den studerende ikke endnu er mødt op på uddannel-
sesstedet. Støttemodtagerne får imidlertid udførlig information om lånet 
i forbindelse med ansøgning via www.su.dk og minSU (selvbetjeningssy-
stem) via pjecen ”Tænk før du låner”. Her er der opstillet en række sce-
narier for låneoptag og renteudvikling, der belyser tilbagebetalingsbeløb 
og –periode.

Uddannelsesstederne har imidlertid i henhold til § 43 i lov om statens 
uddannelsesstøtte og § 72 i bekendtgørelse om statens uddannelsesstøtte 
(SU-bekendtgørelsen) en generel vejledningsforpligtelse over for støtte-
modtagerne og opgaven med rådgivning ved optagelse af studielån er 
omfattet af uddannelsesstedernes generelle vejledningsforpligtelse. Der 
sker formentlig allerede i dag i en vis udstrækning rådgivning om opta-
gelse af studielån. 

SU-administrationen er digitaliseret, hvilket også indebærer, at støtte-
modtagerne har mulighed for selv at søge information på nettet. I de 
tilfælde, hvor den enkelte støttemodtager har behov for yderligere in-
formation, er der allerede i dag et tilbud om vejledning.
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I hvilket omfang et mere eksplicit tilbud om rådgivning vil blive benyttet 
yderligere, er det ikke mulig at vurdere. Umiddelbart må det påregnes, at 
et sådant tilbud ikke vil blive benyttet i nævneværdig grad. På det grund-
lag er min vurdering, at det vil  medføre begrænsede meromkostninger.

Hvis det derimod antages, at de godt 90.000 årlige ansøgninger om lån 
for hovedpartens vedkommende skal følges af en rådgivningssamtale, vil 
det naturligvis medføre betydelige meromkostninger.

Med venlig hilsen

Troels Lund Poulsen


